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Organizátori astronomického festivalu si naprojektovali impozantný clef: priblížif astronómiu 20. storočia 

nielen vecnými zhrnutiami v jednotlivých oblastiach, ale i prostredníctvom osobných skúseností významných 

astronomických osobnosti. Pozvali si k tomu tých najpovolanejších a tak sa v úvode na panelovej diskusi! 

začal odvíjat príbeh astronómie a astronómov (jej protagonistov) 20.storočia, ktorý tak ako celý festival br!-

lantne moderoval dr. Grygar. Dvanásti astronómovia (doc. Palouš, dr. Pokorný, Ing. Grún, dr. Harmanec, 

dr. Rušin, Ing. Vondrák, dr. Jakeš, Ing. Zicha, dr. Sekanina, dr. Kohoutek, dr. Ceplecha, doc. Perek) zoradení 

od najmladšieho po najstaršieho doc. Pereka, evokovali, hoci zrejme bez zámeru organizátorov, prirovnanle 

k dvanástim apoštolom. Prrležitost zažit túto atmosféru a stretnutia boto pravdepodobne to najpí sobivejšie 

na celom festivale. A tak sme sa rozhodli trocha ju prlbližif aj čitatel'om Kozmosu prostredníctvom rozhovorov 

s tromi výraznými osobnosfami. Dvaja z nich žijú už dlhodobo v zahraničí, takže stretnutie bob o o to vzácnejšie. 

Príbehy protagonistou 
našej astronómie 

Rozhovor s doc. Lubošom Perkom 
Pán docent, ste jediným čs. astronómom, kto-

rý bol generálnym tajomníkom IAU. Takmer 
polovicu svojho života ste však pósobili v diplo-
matických službách ako vedúci oddelenia pre 
záležitosti kozmického priestoru sekretariátu 
OSN... 

Vo funkcii generálneho sekretára IAU som bol 
skutočne len sám, ale v tých vyšších funkciách som 
mal od nás viac kolegov. Prvým viceprezidentom 
IAU bol prof. Nušl, neskúr dr. Šternberk a prof. 
Kresák. V práci v OSN sa spájali aspekty astronó-
mie, ktorá popisuje chovanie objektov v okolitom 
priestore, a aspekty právne, ktoré vytvárajú pravidlá, 
aby okolo Zeme vládla spolupráca vo výskume 
a využívaní kozmického priestoru. 

Pochádzate z rodiny právnikov. Čo Vás pri-
viedlo k tomu, že ste sa odchýlili od rodinnej 
právnlckej tradície a venovali ste sa astronómii? 

Vždy ma zaujímala matematika a astronómia. 
Už od malička. Preto som šiel namiesto práva štu-
dovať matematiku a deskriptívnu geometriu a k to-
rnu som si zobral astronómiu. 

Rodinné zázemie, teda to právnické, vo Vás 
asi zostalo, pretože významnú čase svojho života 
ste venovali otázkam kozmického práva. 

Sedával som často v kancelárii svojho otca, ktorý 
bol notárom na malom melte a jeho agenda spočí-
vala vo vybavovaní pozostalostí, predaja nehnuter 
ností jedného sedliaka druhému atd. Mal som teda 
istý dojem z tejto práce, ale v OSN to bota práca 
mého druhu. 

Sú to náročné prípravné práce, nutné na to, aby 
nejaký nový zákon, v tomto prípade medzinárodná 
zmluva, sa mohla takou zmluvou skutočne stať. Je to 
niekolkoročná príprava, pretože sa musí docieliť sú-
hlas velkého počtu krajin. Rozhodne s tým musia 
súhlasiť všetci členovia, všetky štáty, ktoré sú čle-
nom výboru OSN pre výskum a mierové využitie 
kozmického priestoru. 

Tam ste teda predovšetkým využívali svoje 
odborné vedomosti. 

Snažil som sa, aby fakty, na ktorých každý zákon 
spočíva, boll dobre vybraté, aby to boli závažné fak-
ty a aby boli vedecky správne. Právo je založené na 
rovnakej logike ako exaktné vedy, ale spósob vy-
jadrovania je iný. Právnici používajú vefmi presné 
slovné vyjadrenia, myslím, že omnoho presnejšie 
ako používame my. Právna veda je podobne ako 
astronómia založená na logike. Mám rešpekt pred 
právnickým vyjadrovaním, ktoré dbá na presnú a lo-

Doc. LUBOŠ PEREK (*1919), jeden z našich 
najvýznamnejších astronómov. Pósobil ako ria-
dltef AsÚ ČSAV v Ondřejove, koordinoval vý-
stavbu 2m dalekohfadu, kde zúročil svoje skú-
senosti z pozorovania na svetových observató-
riách. Bol generálnym tajomníkom IAU a ve-
dúcim oddelenia kozmického priestoru OSN. 
Vychoval celú plejádu našich významných as-
tronómov (prof. Vetešník, dr. Tremko, dr. Ko-
houtek, dr. Grygar, dr. Andrle, dr. Lála, 
dr. Sehnal, doc. Palouš). Bol tiež prezidentom 
Medzinárodnej astronautickej federácie a pod-
predsedom Medzinárodnej Rady vedeckých 
únií. Spolu s M. R. Štefánikom je jediným čs. 
astronómom, ktorý je nositefom prestížnej 
Janssenovej ceny Francúzskej astronomickej 
spoločnosti (1992). 

gickú štruktúru. Pozrite sa, ak ja čítam článok, tak 
preskočím text a pozriem sa najprv na obrázky, ma-
tematické formulácie a krivky, ktoré sa tam vysky-
tujú, a hned mám dojem, čo v tom článku je. Práv-
nik číta článok iným spósobom. Číta slová a mate-
matické vyjadrenia preskakuje, pretože sú mu cu-
dzie. Prístup k logike jez dvoch r&nych strán a ne-
musí sa nutne stať aby si obe strany rozumeli, pre-
tože to podanie je mé. Je teda nutné fakty pripravit 
pre tu právnickú prácu tak, aby na nich zákon sku-
točne mohol spočívať. 

Mnoho času som venoval tomu, aby nedochá-
dzalo k nedorozumeniam, aby boil astronomické 
fakty správne právnicky chápané. Tieto moje snahy 
boli a sú prijímané s pochopením u odborníkov na 
medzinárodné právo i v Medzinárodnom ústave 
kozmického práva. 

Dá sa charakterizovat rozdielny stav v oblasti 

kozmického práva v minulosti a teraz, po období 
studenej vojny? 

Vytváranie medzinárodných zmlúv je záležitosť 
velmi dlhá. Napnldad kedroku 1977 padol nad Ka-
nadou Kozmos 954, tak hned potom bol urobený 
návrh vo výbore pre mierové využitie kozmu, aby 
sa uvažovalo o zákonných opatreniach nutných pre 
družice s jadrovým pohonom. Princípy však holi 
prijaté až o 14 rokov neskór. Obdobie, za ktoré sa 
vytvárajú medzinárodné zmluvy, je velmi dlhé, dlh-
šie ako je politická situácia v danom momente. Sú 
to dlhodobo sa prekrývajúce intervaly. 

Ako by ste hodnotili našu astronómiu z pozície 
medzinárodných astronomických organizácií, 
v ktorých ste holi funkcionárom? 

Je to zase problém dlhých časových intervalov. 
V 60.-70. rokoch ked som bol v IAU, vtedy velký 
počet našich popredných astronómov prešiel tými 
najvyššími odbornými funkciami, čo je prezident 
alebo viceprezident odbornej komisie. Týchto funk-
cionárov volia odborníci z daného oboru, či už je to 
medziplanetárna hmota, slnečná činnost, galaktická 
dynamika, čokolvek. Odborníci volia toho, koho 
považujú za dobrého reprezentanta svojho oboru. 
Vela našich astronómov prešlo týmito funkciami 
a myslím si, že v jednotlivcoch sme na tom určite 
dobre. Niečo mého je v počte. V USA lahko nájde-
te odborníka na ktorúkolvej špeciálnu tému. U nás 
je ten výber odborníkov obmedzený, pretože táto 
krajina je malá. Velký národ má v tomto lepšie 
možnosti. Dohnat sa to dá medzinárodnou spolu-
prácou, a tá je na dobrej úrovni. Rozhodne tu nie je 
nejaký rozdiel v tom, že by kapacita šedej kúry 
mozgovej bola nižšia. Vela našich ludí, ktorí odišli 
v 70. rokoch sa velmi dobre vo svete uplatnili. Tak-
že, mozgová kúra je rovnaká u nás ako inde, tie prí-
ležitosti sú možno mé, ale dnes je dostatok stykov a 
medzinárodných pnležitostí, že každý, kto má o to 
skutočne záujem a koho tie schopnosti vedú tomto 
smerom, sa móže uplatnit velmi dobre. 

Ste predovšetkým teoretik. Stáli ste však aj pri 
zrode brnenskej 60-tky i brnenskej hvezdárne. 
Máte zásluhu na dobudovaní dvojmetrového da-
lekohfadu v Ondřejove, ale sám ste nikdy astro-
nómom amatérom neboli. Aký Váš vztah k tým, 
ktorí astronómiu nerobia profesionálne, k ama-
térom a k hvezdárňam ? 

Amatér som teraz, na staré kolená. 
Rovnako sa zaujímam o astronomické javy ako 

sa o ne zaujíma aj každý amatér. Je to velmi krásny 
koníček, ja sa teraz velmi rád pozerám na záblesky 
Iridia alebo sa dívam na ISS alebo MIR. Spomínam 
si na svoje pekné pocity z toho, ako letel MIR 
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a kúsok za ním Space Shuttle, boto to velmi pekné. 
Bobo to vo Viedni, pri jednom zasadnutí výboru 
OSN, a boto to skoro symbolické. Aj tu (na Astro-
nomickom festivale — pozn. red.) sa hovorilo o poé-
zij pozorovania. Poézia v tom skutočne je a bola 
najmá vtedy, ked ste sedeli v kopuli a videu ste, čo 
pozorujete, priamo ste sa pozerali pozdlž dalekoli'a-
du, videu ste Mliečnu dráhu a kontrolovali Ste len 
polohu d'alekohladu, čije na správnej pointačnej 
hviezde. Takže to malo rozhodne svoj půvab, ked sa 
ráno zatvárala kupola a človek podupával studený-
mi nohami. Ked som pozoroval na Mt. Wilsone, 
tam sa muselo silne dupať po betóne, pretože sa tam 
chodili ohrievať štrkáče. Priamo v kupole síce ne-
boli, no v každom pripade to neboli prijemné stret-
nutia. 

Ako hodnotíte úroveň popularizácie astronó-
mie u nás? 

V 50. rokoch, ked sa stavali ludové hvezdáree, 
ludja z róznych miest skutočne tomu venovali pros-
triedky a čas, aby v ich meste vznilda hvezdáreň, to 
svedčí o velkom záujme. Neviem o žiadnom štáte, 
kde by boto tolko ludových hvezdární ako u nás. 
Určite to nebolo len z politických dóvodov, pretože 
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tie snahy boli od normálnych Pudí, ktorých to na-
padlo, to nebolo politické pozadie. Vtedajšia poli-
tická situácia tomu nebránila, ale rozhodne to nijako 
zvlášť nepodporovala. Vščšina hvezdární začínala 
ako finančne nezávislá, neskór dostali aj úradnú 
podporu od kraja, okresu, melta. Všetko to vznikalo 
z nadšenja astronómov amatérov, tak ako tu v Bme. 
Stavitel Šotola, ten bol neúnavný, ten tu pracoval 
stále. My sme za ním behali s vyplazeným jazykom 
s fúrikmj kamenia, aby sme mu stačili v jeho tempe. 
To nebola nariadená akcia. 

S ludmj z hvezdární som úzko spolupracoval po 
celý čas, velmi si ich prácu cením. 

Ak sa pozriete na montáž tunajšej šesťdesiatky, 
ten podstavec uvidíte na njekolkých moravských 
hvezdárňach. Je šikovná a výkresy na ňu som pri-
viezol z Holandska, len sme ich prekreslili a potom 

sa na mňa obracali ludové hvezdárne, či by si moh-
liz našich zlievárenských modelov nechať odliať od-
liatky aj pre seba. To sa tu šírilo, boto tu velké nad-
šenie, velká podpora. Ak sa vyskytli problémy s ob-
jednávkami či výrobou jednotlivých dielov, vždy sa 
niekde našiel nejaký astronóm amatér, ktorý pomo-
hol a veci sa pohli dopredu. Zdá sami, že toto nad-
šenie je na mnohým miestach doteraz a tam sa darí 
aj popularizácii. 

Čo by ste odkázali mladým začínajúcim astro-
nómom, ktorí by sa chceli venovať tejto vede 
profesionálne? 

Predovšetkým jde o to, že musia mať o to taký zá-
ujem, že vedja úpine iste, že sa tomuto oboru chcú 
venovať. Je nječo mé, ak sa tomu budú venovať ako 
amatéri. Je to krásny koníček, ktorý mi tiež vydrží 
celý život, ale ak chcú robiť astronómiu profesionál-
ne, tak matematika, fyzika, reči. Je to jednoduchý 
recept. 

Jeden z Vašich žiakov, Dr. Kohoutek, objavil 
a po Vás pomenoval planétku. Videli ste ju? 

Len na fotografii, no bol to pekný pocit. 
Ďakujem Vám za rozhovor. 

Za Kozmos PAVOL RAPAVÝ 

Rozhovor s Dr. Zdeňkom Sekaninom 
Význačné objavy v astronómii nemožno pred-

vídat. Mohli by ste aspoň naznačit nejaký prob-
lém v astronómii alebo vo Vašom obore, ktorý 
Vás v súčasnosti najviac zaujal? 

Je to individuálne a špecifické, záleží na tom, 
akými problémami sa človek zaoberá. Momentálne 
mi napadol jeden z ústredných problémov, ktoré eš-
te máme v kometárnej fyzike — otázka hmoty jadra. 
Velmi dobre poznáme len rozmery jednej kométy, 
Halleyovej, máme dost dobni predstavu o charakte-
ristických rozmeroch dalších komét. Čo ale nevie-
me, sú ich hmotnosti, pretože tie sú natolko malé, že 
nejakými gravitačnými efektmi sa normálne komé-
ty neprejavujú a nedajú sa z nijakých blízkych pre-
chodov okolo mých telies kometáme hmoty odvo-
djť. Určitá nádej nám svitla v súvislosti s kométou 
Hale-Bopp, pretože sa ukazuje, aspoň ja som o tom 
presvedčený, že táto kométa má družjcu. V najbliž-
šej dobe sa chceme pokúsiť o spočítanje dráhy tohto 
satelitu, ktorý bol pozorovaný počas njekoFkých ro-
kov, niekedy od začiatku roku 1996 do roku 1998. 
Takže to by bota jediná možnosť určiť hmotnosť 
jadra tejto kométy z pozemských pozorovaní. 
V budúcnosti ju bude možné určiť, kedbudú vysla-
né družice ku kométam, ktoré by sa dostali na dráhu 
okolo jadra. Ale to je otázka povedzme niekolkých 
rokov. Prvá taká možnosť bude u sondy Rosetta. 
Vyslali sme sondu Stardust ku kométe Wild 2, ale tá 
bude okolo kométy len prelietavať, aj ked s omno-
ho menšou rýchlosťou ako Giotto a Vega okolo 
Halleyovej. 

Všetky naše očakávanja, založené na predbež-
ných výpočtoch a odhadoch však naznačujú, že ani 
v tomto pripade nebudeme schopní určiť hmotnosť 
tejto kométy. 

To bol jeden problém. Druhý, ktorý do istej mje-
ry s tým súvisí, je otázka vnútra jadra. Je jadro vo 
vnútri hustejšie ako na povrchu? Aký je pomer la-
dov, prchavých a inertných látok? Tieto i dalšie 
problémy budú musieť počkať až na Rosettu a dalšie 
sondy. 

Ďalším pozoruhodným problémom, ktorý zatial 
nevjeme ako riešiť, je otázka aktivity komét. Vieme, 
že na kométach sú aktívne centrá. 

Čo ale nevjeme, je dížka ich aktivity, ich rozsah. 

Dr. ZDENĚK SEKANINA (x1936) je popred-
ným odborníkom v kometárnej astronómii, je-
den z najcitovanejších autorov v danej oblasti. 
Jeho najvýznamnejšie práce sú venované fyzi-
ke, vývoju a dynamike komét, zvlášť ich jadier 
a prachovej zložky, medziplanetárnej hmote 
(fyzika a dynamika meteorov a bolidov). V sú-
časnosti pracuje ako vedúci vedecký pracovník 
v prestížnej Jet Propulsion Laboratory (Pasa-
dena, USA). 

Vjeme, že existujú denné zmeny, kedje Slnko nad 
alebo pod obzorom, ale čo mám na mysli, je skór 
schopnosť aktivity jednotlivých centier, čím je ria-
dená, ako sa metá od kométy ku kométe, ako sa me-
ní od zdroja k zdroju na danej kométe, aká je mor-
fológia, štruktúra, hlbka týchto zdrojov, je tam 
zmixovaný prach s ladmj. 

Je to komplex problémov, ktoré smerujú k tomu, 
čo vlastne jadro kométy je. My vieme, že jadro ko-
méty je jej srdcom, že bez neho kométa neexistuje. 
Jadro je však zároveň najmenšou časťou kométy, 
a tak je najťažšie ho priamo pozorovať s výnimkou 
Halleyovej, kde ho Giotto a Vega priamo pozorova-
li. Vlastnosti jadra odvodzujeme len z nepriamych 

pozorovaní, napríklad z morfológie prachovej kó-
my. Skrátka jdeme po jadre, chceme sa o ňom doz-
vedjeť čo najviac, pretože tam sú naše najváčšie 
slabiny. 

Najváčšou pozorovacou akciou bota nepo-
chytne International Halley Watch. V dostatoč-
nom predstihu však bob o zrejmé, že aj kométa 
Hale-Bopp bude jasná. Neuvažovalo sa s podob-
nou pozorovacou kampaňou, aby sa získalo viac 
pozorovacieho materiálu? Alebo ho je aj tak prí-
liš veta a nie je možné ho v dostatočnej dobe 
spracovat? 

Máto njekolko stránok. Co sa nepodarilo zaistiť, 
je financovanie. V pripade IHW to boto koordino-
vané dlhý čas vopred, NASA dostala penjaze od 
vlády, vedeli sme, čo si můžeme a čo si nemůžeme 
dovoliť. 

Návrat tejto kométy sa očakával dostatočne dlho, 
vedeli sme, čo by sme potrebovali, a potom, ked 
sme peniaze dostali, aj ked to nebolo všetko, čo sme 
chceli, vedeli sme, kolko tých peňazí bude. V pod-
state niečo podobné boto u kométy Shoemaker-Le-
vy 9, boli tam určité špecifické projekty, ktoré boli 
financované zvlášť pridelenými fmanciami. U ko-
méty Hale-Bopp to boto skutočne sklamanje, aspoň 
čo sa týka v USA, NASA nezareagovala. 

Na druhej strane, aj napriek tomu, že projekt pri 
tejto kométe nebol zvlášť fmancovaný a pozorova-
nia neboli koordinované, získal sa velký počet po-
zorovaní. Každý teda robil, čo mohol, na vlastnú 
pásť. 

Až neskór sa ukázalo, kto čo urobil a snažíme sa 
dať tie výsledky dokopy, aby sa vytvorila čo najuce-
lenejšia monitorovacia rada pozorovaní jednotli-
výchjavov. 

Faktom je, že hlavný rozdjel medzj IHW na jed-
nej strane a tým čo sa získalo pri kométe Hale-Bopp 
je v tom, že v IHW holi pozorovania naplánované 
a dohodnuté, vedelo sa, čo by sa malo a čo by sa 

nemuselo, zatial čo u HB to boto úpine spontánne. 
Roli ste správcom archívu IHW. Je tam velké 

množstvo vizuálnych pozorovaní od amatérov. 
Roli tie pozorovania niekedy využité alebo boll 
publikované len zo slušnosti...? 

Určite využité holi. Napríklad Charles Moms, 
ktorý je jedným z význačných amatérských pozoro-
vatelov, sa velmi podrobne zaoberal analýzou sve-
telnej krivky z pozorovaní v archíve. Vela pozoro-
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vaní amatérov poučili odborníci, ktorí sa zaujímajú 
o plazmový chvost. 

Mnoho týchto pozorovaní boto užitočných, pre-
tože tam šlo predovšetkým o monitorovanie vývoja 
tohto chvosta. Tieto zmeny sú velmi rychle, na šká-
le hodín a niekedy len minút. Takže im šlo Oto, aby 
boto dobré pokrytie v zemepisnej dlžke a tam samo-
zrejme amatéri hrali velmi dóležitú úlohu. 

Začínali ste na ludovej hvezdárni... 
(Sniiech) To boto ale z kádrových dóvodov. Ja, 

ako syn „vykorisťovatela", som po skončení školy 
(bol som rád, že som mohol vůbec vyštudovať 
MFF) nesmel pracovať v akadémii ani na univerzite. 

Tento zákaz bol až do roku 1966, čo je sedem ro-
kov po skončení štúdií. Potom som sa dostal do vý-
počtového strediska MFF na Malej Strane, kde som 
však bol len krátko, pretože som bol pozvaný do as-
trofyzikálneho ústavu v Liége. Z tohto pobytu som 
sa roku 1968, po invázii, už nevrátil. Na pozvanie 
prof. Whipplea zo SAO som roku 1969 odišiel do 
Harvardu, kde som ostal až do roku 1980. Pre tých, 
ktorí sa zaoberali planetárnymi otázkami, sa situácia 
koncom mójho pobytu začala zhoršovať. Lepšia si-
tuácia bola na západnom pobreží v JPL, kde kon-
com 70. rokov mali určité ambiciózne plány, ktoré 
sa týkali výskumu komét, zvlášť kométy Halley. 
Mali tam záujem o kometárneho experta a tak od ro-
ku 1980 som tam. Vtedy sme však ešte netušili, že 
to skončí flaskom, že USA nepošle k tejto kométe 
nič. 

Vy ste teda na ludovej hvezdárni boli ne-
dobrovofne. 

Bobo to tak, že som dostal umiestnenku na stred-
nú školu do Stodůlek. Každý musel byť zamestnaný 
a ja som dostal len táto umiestnenku. Ja som ju však 
odmietol a tak to boto len na mne, či si niečo zože-
niem a čo si zoženiem. V tej dobe som velmi priví-
tal, že pán Kadavý z Prahy bol ochotný ma zobrať 
na hvezdáre. Ked sa na to človek pozerá s odstu-
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porn, tak to samozrejme nebolo líce najkrajšie mies-
to, ale boto to v tej mizérii lepšie ako nič. Určite lep-
šie ako Stodůlky... 

Z vašej predchádzajúcej odpovede sami natí-
ska otázka, aký je teda Váš vztah, osobný alebo 
aj profesionálny, k amatérskej astronómii. 

Vždy som s nimi vychádzal velmi dobre, sám 
som ich pozorovania používal. Jeden z mnohých 
problémov, ktorými som sa zaoberal, bola práve 
otázka dlhodobej a systematickej aktivity komét. 
Najlepším zdrojom sú tu merania množstiev subli-
mujúcich alebo vyparujúcich sa molekul z kométy. 
Tieto pozorovania sú velmi obtiažne a je ich velmi 
málo. 

Ako substitúcia sa vždy používa svetelná krivka. 
Ak existujú zhodné časové intervaly vizuálnych po-
zorovaní a meranie produkcie vady prostredníc-
tvom radikálu OH, popripade v zakázanej kyslíko-
vej čiare v červenej oblasti, je snaha o koreláciu. 
Korelácia je síce komplikovaná, no svetelné krivky 
sú tu důležité a v tomto smere sú amatérske pozoro-
vania velmi užitočné. 

Na podobnom probléme som spolupracoval s dr. 
Farrellom, ktorý působil v Los Alamos. Je profesio-
nál, čo sa týká fyziky, no amatér v astronomických 
pozorovaniach. Má vlastnú Schmidtku, ktorou po 
zoroval kométu Mrkos z roku 1957. Mala zaujíma-
vú morfológiu v prachovom chvoste a jeho pozoro-
vala sa stali základom nášho spoločného vedecké-
ho článku. Jeho pozorovania sa ukázali ako ne-
vyhnutné a slúžili na modelovanie vermi zaujíma-
vého fenoménu. 

Hore: Žiaci a ich učitel Luboš 
Perek (druhý zfava). Dole: Na 
panelovej diskusii sa začal odví-
jat príbeh astronómie a astro-
nómov (jej protagonistov) 20. 
storočia, ktorý tak ako celý fes-
tival brilantne moderoval dr 
Grygar. Dvanásti astronómo-
via, doc. Palouš, dr. Pokorný, 
Ing. Grün, dr. Harmanec, 
dr. Rušin, Ing. Vondrák, dr. Ja-
keš, Ing. Zicha, dr. Sekanina, 
dr. Kohoutek, dr. Ceplecha 
a doc. Perek zasadil do jedného 
radu a odpovedali na otázky. 

V pripade amatérov záleží na tom, kto čo robí. Sú 
amatéri, ktorí robia nesmieme užitočnú prácu, a sú 
amatéri, ktorí ani tieto ambície nemajú a pozorujú si 
pre svoje vlastné potešenie a ani na tom ale je nič 
zlého. 

Co sa týka využitia amatérských pozorovaní, tak 
v mnohých pripadoch sú nielen užitočné, ale takmer 
neodmyslitelné. 

Vztah amatérov a profesionálov u nás je tra-
dične dobrý. Je podobná situácia v týchto vzta-
hoch aj v USA? 

Myslím, že áno. Je to ale velmi individuálne. Zá-
leží na tom, čím sa ktorí profesionáli zaoberajú, ale 
v prípade, že im ide o získanie nejakého pozorova-
cieho materiálu, ktorý aleje k dispozícii z profesio-
nálnych pozorovaní, tak sa obracajú na amatérov 
o pomoc a v mnohých pripadoch táto pomoc sku-
točne dostanú. 

Domnievate sa, že aj v astronómii sme len ta-
kou maličkou krajinou? 

Žiadna krajina nemá patent na bystrých ludí. Tí 
sa rodia vo všetkých zemiach a my sa skutočne ne-
musíme hanbiť zato, čo sme dali v astronómii svetu. 
Ak uvážíme, že je to malá krajina, ten príspevok je 
podia mňa podstatne váčší než by to zodpovedalo 
populácii. Takže je všetko v poriadku, a veta úspe-
chov do budúcna. 

Ako vidíte perspektivu našich mladých astro-
nómov? V minulosti sme mall výrazné osobnosti, 
teraz sa pracuje skór v tímoch a je tu internet. 
Sú terajšie možnosti lepšie? 

Tým, že je možnosť komunikácie aj na globálnej 
škále, je situácia neporovnaterne lepšia než kedy-
kolvek v minulosti. To samozrejme prispieva k me-
dzinárodnej spolupráci, k tomu, že informácie sa ší-
ria prakticky rýchlosťou svetla. To všetko je výhoda 
pre mladých ladí a ja vidím budúcnosť našej astro-
nómie, aj amatérskej astronómie, vo velmi ružových 
farbách. 

Jeden z Vašich koníčkov je vraj aj návšteva 
„Československa"... 

Je to skutočne tak, okrem vlaňajška som tu od ro-
ku 1992 každý rok aspoň na týždeň alebo na dva. 

Aký je váš názor na časopis Kozmos? 
Kozmos poznám, no priznám sa, ale som jeho 

pravidelným čitatelom... 
Ďakujem Vám za rozhovor. 

Za Kozmos PAVOL RAPAVÝ 


